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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputats i personal de la cambra
que avui ens acompanya. Començarem la sessió d'avui i, en
primer lloc, els demanaria si es produeixen substitucions.

LA SRA. RIERA I MARTOS: 

Sí, Núria Riera substitueix Javi Bonet. Gràcies.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Sí, presidenta, Antonio Sanz substitueix Patricia Font.

EL SR. SAGRERAS I BALLESTER: 

Sebastià Sagreras substitueix Virginia Marí.

EL SR. MARÍ I TUR:

Jordi Marí substitueix Ares Fernández.

LA SRA. RIBAS I MARINO: 

Idoia Ribas sustituye a Jorge Campos. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Idò, benvinguts i benvingudes tots aquells que no participen
habitualment a aquesta comissió.

1) Proposició no de llei RGE núm. 7243/22, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, relativa a actualització,
millora i consolidació del programa de viatges de
l’IMSERSO.

Passam a la deliberació de l'ordre del dia d'avui i, en primer
lloc, debatrem la Proposició no de llei RGE núm. 7243/22,
presentada pel Grup Parlamentari Popular, relativa a
actualització, millora i consolidació del programa de viatges de
l'IMSERSO. Té la paraula la Sra. Salomé Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta, buenos días, señoras y señores
diputadas. Bien, hace un año exactamente debatíamos aquí
mismo una iniciativa, una PNL, en la que pedíamos tener en
consideración las propuestas y reivindicaciones efectuadas por
el sector turístico relativas a la organización, la gestión del
programa, el número de plazas, precios, entre otros temas, para
poder así mejorar y actualizar el programa del IMSERSO. Si
bien es cierto que se aprobó, por unanimidad, la realidad es que
ha quedado en saco roto. Por eso volvemos a presentar esta
iniciativa, en este caso con unas circunstancias que agravan la
situación y la urgencia de tener en cuenta esta iniciativa; una
por la inflación y la otra por la necesidad de que el Govern se
involucre en la solución del tema, al igual que se ha hecho en
la Comunidad Valenciana.

Debemos insistir que todos tenemos clara la importancia del
programa del IMSERSO para España y en especial para
Baleares, tanto por su labor social como con nuestros mayores,

como por la dinamización de la economía con toda la cadena
de valor turística. 

Antes de la COVID el programa ya venía sufriendo
problemas -todos lo sabemos-, retrasos, incumplimientos de
plazos, pérdida por parte de Menorca e Ibiza de períodos de
llegadas y del programa en 2021, falta de actualización de los
precios, falta de actualización del mismo programa en sí como
concepto. Y debemos recordar que el Gobierno central de
Sánchez generó el mayor retraso de toda la historia en este
programa 2018-2019. Ahora, con la inflación y la subida de la
luz y la energía, tampoco parece que haya receptividad por
parte del Gobierno central a actualizar ni los precios, de hecho,
la ministra Belarra decía..., demostraba cero intención de
mantener este programa, puesto que no recibe al sector -que le
piden reunirse-, no atiende a las peticiones que le piden, no
responde sus cartas. Y el director general del IMSERSO
afirmaba que nadie les pone una pistola al pecho, palabras
textuales, a los hoteleros para que se inscriban en el programa.

Por tanto, es evidente que esta actitud demuestra una
aversión, parece, por principio, y sobre todo el
desconocimiento de estos responsables sobre lo que implica de
positivo, en el caso de Baleares concretamente y en el caso de
España. Por eso creemos que es importante hacerles llegar el
mensaje de lo que significa y de la importancia desde todos los
medios posibles, entre los cuales está este mismo.

Decir que es muy importante para todas las islas, ya lo
sabemos, pero para Menorca e Ibiza más, tienen menos
posibilidades de combatir la temporada baja, mucho menos que
Mallorca, lógicamente, que tiene una mayor conectividad aérea
y, por tanto, más alternativas, como digo.

Actualmente el precio que se paga son 23 euros, ya lo
sabemos, IVA incluido, para cubrir el coste de alojamiento, de
pensión completa, de agua, de vino, de wifi, animación y todos
los servicios de un hotel de 4 estrellas, conviene recordarlo
porque es evidente que es menos de lo imprescindible.

Y más allá de la necesidad de mejorar este precio, como
hemos dicho, la parte importante es rediseñar el programa, que
es en lo que también venimos insistiendo desde el Partido
Popular, desde hace también insisto tiempo, y al igual que el
sector. 

Por tanto, nosotros insistimos en una serie de puntos,
incluyendo el primero que es el novedoso en cuanto que
pedimos al Govern balear que se implique, que establezca esta
línea de ayudas de manera puntual, por una vez y como
tratamiento de choque, para compensar este incremento de
precios para alojamiento, para los proveedores turísticos por
estancias del IMSERSO, evidentemente por lo pírrico del
precio que ya era y además ahora a causa de la inflación.

En esto todo el mundo sabe que la Comunidad Valenciana
ya ha tomado cartas en el asunto, por tanto, pedimos que se
siga esta estela.

Y luego cuatro puntos más del Gobierno central que
conforman también una iniciativa que se ha presentado en el
Gobierno central por parte de nuestra presidenta Marga
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Prohens, que pide, precisamente, la revisión de los precios,
ajustarlos a la realidad, sin más voluntad que la de que sean
ajustados a los costes, lógicamente. Por parte..., el segundo
punto, la congelación de los precios de cara a los pensionistas,
que no sufran un incremento más allá de que ese incremento
venga soportado por el Estado. Un tercer punto que pedimos
que se revise el programa a efectos de oferta experiencial que
se ofrece a los usuarios, a los nuevos productos, a las nuevas
tendencias, la flexibilidad necesaria en este tipo de programas,
para actualizarse. Y el último punto, pues, lógicamente, en
cuanto a los calendarios y los plazos de ejecución
predeterminados, que haya seguridad y que se cumplan en
función de las convocatorias y los tiempos para dar seguridad,
y que no se pierdan programas y que no se pierdan, digamos,
estancias, como ha pasado en Menorca e Ibiza. 

Muchas gracias, Sra. Presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per part del Grup Parlamentari Socialista i Unidas
Podemos s’ha presentat l'esmena RGE núm. 8552/22. Per a la
seva defensa té la paraula, pel Grup Parlamentari Socialista, la
Sra. Pilar Sansó. 

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Gràcies, Sra. Presidenta. És ver que els viatges de
l'IMSERSO són molt importants, tant per al benestar de les
persones majors com per a l’allargament de temporada
turística, sobretot a les nostres illes.

Des del Grup Socialista sempre hem apostat per la posada
en marxa en el seu moment, en els anys 80, per part del PSOE,
com pels continus contractes i programes que s'han
desenvolupat al llarg de tots aquests anys, i des del Grup
Parlamentari Socialista ens comprometem a treballar per
mantenir aquest programa i millorar-lo. El que opinin el
ministre corresponent i la directora general competent en la
matèria, el director general competent en la matèria, ens
semblen del màxim respecte, però seguirem des del Grup
Parlamentari, el grup del PSOE a nivell estatal, treballarem per
mantenir-lo i ja, com he dit, millorar aquest programa. 

També és cert que es fa necessari redissenyar-lo per
millorar les condicions contractuals del programa, tant perquè
tenguin més beneficis i no hi tenguin pèrdues els empresaris
turístics de les nostres illes i també per millorar el preus als
usuaris. 

Ara bé, pel que fa al primer punt, que vostès demanen que
el Govern de les Illes Balears s’impliqui i ajudi, compensi
l’increment dels preus, vostès fan referència als preus que han
pujat al sector turístic, vull dir-li que aquest punt no el podem
votar a favor perquè el Govern de les Illes Balears no ha de
subvencionar un preu que paga una empresa privada, perquè
qui ha guanyat el concurs és una empresa privada, que és qui
paga als hotelers, al sector turístic, paga aquest preu i posa
aquest preu. 

Vull dir-li que el preu que hi ha avui en dia, que és de 23
euros, com vostè ha comentat, no implica, en cap moment no

ha implicat la reducció de les places, ja que aquestes estan
garantides al cent per cent a les Illes Balears. El que no pot fer
el Govern és subvencionar totes les propostes que vostès duen
per subvencionar. I encara esperam que ens diguin com
subvencionaran tot el que volen subvencionar reduint tots els
imposts que volen reduir.

Però aquest no és el punt de la mateixa, el Govern de les
Illes Balears no pot subvencionar un contracte estatal, una
adjudicació estatal, a una empresa privada que és la que paga
als hotelers de les Illes i de totes les zones on es fa, on es duu
a terme aquest programa.

Al punt segon, efectivament, hem presentat una esmena, que
ens agradaria que acceptàs, perquè consideram que millora el
text i que posa en valor la qualitat i les bones condicions
laborals que s'han aconseguit a aquesta comunitat autònoma via
conveni col·lectiu; un conveni col·lectiu al qual vostès es varen
oposar perquè millorava les condicions laborals dels
treballadors. Però, bé, consideram que aquest punt sí que
s'hauria de tenir en compte i agrairíem que ens ho acceptàs
perquè creiem que millora i posa en valor aquesta qualitat del
treball a les nostres illes, del treball en el sector turístic

Encara que no ens acceptin la transacció, li seguiríem votant
a favor.

Al punt tercer, que demana la congelació dels preus per a
aquests viatges perquè no perdin poder adquisitiu els
pensionistes. I sap vostè quina és la millor mesura perquè els
pensionistes no perdin poder adquisitiu? És augmentar les
pensions, Sra. Cabrera, un augment de les pensions, que aquí,
el Partit Popular -i li ho vull recordar i vull que consti en acta-
es va oposar a aquest augment de les pensions a nivell estatal.
Per tant, això sí que és una millora del poder adquisitiu dels
pensionistes i, per tant, aquest punt no li votarem a favor.

Pel que fa al punt quart, de desenvolupar nous productes
adaptats a aquest col·lectiu, productes que puguin ser de les
seves necessitats, consideram que és positiu, i que en el nou
contracte s'hi inclogui un paquet específic d'una oferta
experimental que vostès proposen al punt quart. No sé com ho
diu, perquè ara no sé..., és a dir que hi hagi al programa-
contracte hi hagi un programa d’oferta experimental de diferent
oferta... oferta complementària, que puguin conèixer altres
indrets com gastronomia... Crec que el punt 4 va dirigit en
aquest sentit, si és així consideram que és positiu i, per tant, li
votarem a favor. 

Pel que fa al punt cinquè, que vostè remarca, un punt que
consideram molt redundant, remarca que s’ha de fer el
compliment efectiu dels calendaris i terminis de la convocatòria
del programa. Efectivament, a qualsevol programa, a qualsevol
contracte administratiu sempre hi ha uns terminis i consideram
que sempre s'han de complir aquests terminis, ara bé, és vera
que aquest contracte de l’IMSERSO, quan hi ha dues empreses
o més que concursen, les que perden normalment solen
impugnar el contracte, per tant, això ja va al mercat de la
competència, a la Comissió Nacional -perdó- de la
Competència i, per tant, ja hi ha una resolució i els terminis
s’allarguen. Així i tot votarem a favor d’aquest punt perquè
consideram que no hi hauria d'haver retards a qualsevol

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202208552


1108 TURISME I TREBALL / Núm. 75 / 29 de setembre de 2022 

contracte i que, remarc i torn a repetir que és vera que s'hauria
de millorar aquest contracte perquè tots els residents de totes
les persones majors de totes les nostres illes no hi puguin
perdre a l'hora de viatjar i puguin tenir les mateixes garanties
per poder fer ús d'aquests viatges, que són molt positius per a
aquest col·lectiu.

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Correspondria ara el torn al Grup Parlamentari
Unidas Podemos i, una vegada més, no podrem fer aquesta
intervenció a causa de l’absència per motius de salut de la
vicepresidenta, a qui desitjam una prompta i completa
recuperació. Així, doncs, passam al torn de fixació de
posicions, pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Marc Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, presidenta. Bé, pel que escoltam en aquesta
comissió, hi ha un consens de la major part dels grups
parlamentaris que el programa de l'IMSERSO és un programa
beneficiós per a les Illes Balears i que des dels anys 80, en què
es va implantar, ha funcionat amb èxit i ha ajudat totes les illes
a mantenir l'activitat durant l'hivern i, a més a més, tal com s’ha
dit, ha ajudat les persones majors que puguin viatjar i gaudir
d'unes vacances dignes durant un període que no és exactament
la temporada alta, però que sí que encara fa bon temps.

Per tant, aquest programa, com també s'ha dit, s’ha
d'impedir que es debiliti i s’ha d’impedir que es vagi diluint per
desaparèixer i per evitar-ho s'ha d'actualitzar, s'han de prendre
mesures per enfortir-lo.

En aquesta proposició no de llei que presenta el Grup
Parlamentari Popular, d'actualització, millora i consolidació del
programa de viatges de l'IMSERSO, es pretén anar per aquesta
línia, pretén anar per la línia que el programa de l'IMSERSO es
mantingui i perduri durant molts d'anys. 

Per tant, evidentment, té el suport del Grup Parlamentari
Ciutadans, que votarem a favor de tots els punts.

També he de dir que l'esmena que presentaven els grups
parlamentaris del PSOE i Unidas Podemos també la trobàvem
adient, i que si el Grup Parlamentari Popular l'accepta també hi
votaríem a favor.

I bé, únicament afegir que l'èxit del programa de
l'IMSERSO a nivell estatal també hauríem d'intentar que
s'ampliés a un IMSERSO europeu, això ja fa un parell d'anys
que ja es tracta a la Unió Europea, i seria bo per a les nostres
illes que hi hagués un programa d'IMSERSO europeu que fes
que vinguessin persones de la tercera edat de tots els països de
la Unió Europea, que també enfortiria molt -tal com ha dit la
Sra. Cabrera del Grup Parlamentari Popular-, sobretot a les illes
de Menorca i Eivissa, estaria molt bé que s’hi poguessin
incorporar també persones de l'IMSERSO o un programa, com
es digués, a nivell europeu, però que vinguessin de tot Europa.
Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari MÉS per Mallorca té la
paraula el Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Bé, l’IMSERSO des del seu naixement,
des que es va crear aquest programa, que ha anat evolucionant,
com se suposa, és sinònim d'igualtat social; és a dir, en el seu
moment neix per tal que la gent major, sobretot aquella que no
havia pogut viatjar, tengui oportunitat de fer-ho i per tant és un
bon programa, és una bona idea, és un molt bon plantejament.

També és evident que serveix per allargar la temporada a
les zones turístiques, perquè es plantegen els viatges aquests en
temporada mitjana, baixa, no es planteja en temporada alta. Per
tant, també és un bon plantejament per...

Nosaltres li votarem a favor alguns dels punts, alguns no els
compartim. És cert -com diu la Sra. Sansó- que la millor
manera que no perdin poder adquisitiu els pensionistes és pujar
les pensions, i votar en contra de pujar les pensions i ara
demanar segons què no és coherent, no encaixa gairebé.

Per tant, li dic: crec que alguns dels punts els podrem votar
a favor, i crec que l'actualització de l'IMSRSO s'ha de fer tot
d'una en ser possible, i crec que el plantejament de la
proposició no de llei és bo, tot i que amb alguns punts no hi
podrem estar d'acord.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Pel Grup PAarlamentari VOX-Actua Baleares té la paraula
la Sra. Idoia Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias, presidenta, buenos días a todos los asistentes a esta
comissión. Nosotros votaremos favorablemente a esta
iniciativa, como no puede ser de forma. Creemos que es buena
para alargar la temporada turística, es buena para el turismo y,
por tanto, también es buena para la economía de estas islas.
Además también es buena para los usuarios del IMSERSO.

Por tanto, no tenemos ninguna objeción y nuestro voto será
a favor. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
Balears té la paraula el Sr. Josep Melià.

EL SR. MELIÀ I QUES:

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. El Grup Parlamentari El Pi
demana la votació separada dels punts 1 i 3. Amb la filosofia
general de la iniciativa estam totalment d'acord, perquè el que
pretén és donar un impuls i un suport al programa de
l'IMSERSO i, com s’ha assenyalat aquí, evidentment són
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programes positius per a les persones majors i per a les
destinacions de recepció d'aquests turistes i, per tant, des
d'aquest punt de vista, evidentment, podem compartir aquesta
filosofia de potenciació del programa de l'IMSERSO. 

Ara bé, hi ha dos punts, que són el primer i el tercer, amb
els quals no estam totalment d'acord i per això ens hi
abstendríem.

Al primer punt, bé, es diu que hi hagi un suplement de
doblers per part del Govern de les Illes Balears, en definitiva
que el Govern posi uns doblers a un programa que no és del
Govern balear, que és estatal. I nosaltres a això li veiem
dificultats tècniques, perquè, què farien, donar una ajuda a
pensionistes de fora de les Illes Balears perquè venguin a les
Illes Balears? Jo a això... li veig una dificultat jurídica; i, si no,
hi hauria d'haver un conveni estat- comunitats autònomes que
suplementàs la contractació, la qual cosa tampoc no acaba de
ser molt ortodox, com a mínim. 

Per tant, nosaltres ens resistim molt que les Illes Balears
hagin de pagar coses que no ens corresponen, perquè, és clar,
aquí no volem la policia autonòmica, però volem que el Govern
de les Illes Balears acabi pagant la Guàrdia Civil i la Policia
Nacional. Jo..., és clar, aquesta és un cercle viciós, l'Estat les
coses que fa les ha de dotar pressupostàriament d'una manera
adequada i si no estan dotades adequadament és culpa de
l'Estat, no han de venir les comunitats autònomes a posar
doblers on no els correspon.

Per això, ja sé que el punt diu que és una mesura
extraordinària i que és una mesura excepcional, no diu que
sigui estructural -en això li don la raó-, i per això ens
abstendrem, perquè si fos estructural hi votaríem en contra
directament. Com que és “de manera puntual i atesa
l’extraordinarietat” de tot el que ens ha passat amb la
pandèmia, no ens podem negar del tot que això pugui succeir
a un moment determinat, tot i que, en general, la idea no la
podem compartir.

I en el punt tercer, aquí també s'ha constatat, home, a priori
les pensions pugen, i és públic i notori, perquè aquí sembla que
tot va com una seda, a determinats discursos ha semblat que tot
és fantàstic a l’IMSERSO, quan és públic i notori que hi ha
hagut hotelers que s'han queixat i que han considerat que no els
interessava formar part del programa perquè els preus estan tan,
tan, ajustats o són tan, tan, baixos que no els compensa. I això
ha sortit als diaris, vull dir, no m'invent res, per tant, no tot són
flors i violes en aquesta qüestió.

Aleshores, és evident que hi ha una queixa del sector
turístic, que els preus han de pujar. I el punt tercer de la
iniciativa el que pretén és congelar els preus, evidentment, diu
per als usuaris, no pel Govern de l'Estat, però això el que
suposa és que..., el que estam dient és que l’estat posi més
doblers, si als usuaris no se’ls congela quan els preus s’han de
pujar, perquè jo crec que el que hem de compartir és que els
preus han de pujar.

Per tant, en la mesura que les pensions pugin, jo crec que hi
ha d'haver també una contribució de l'usuari en el cost del
servei que es presta, que, com diem, és insuficient. Per tant, des

d'aquest punt de vista, tot i que, evidentment, això ha de tenir
un límit, perquè, si no, al final perdria el sentit, aquest
programa de l’IMSERSO, de la seva generalització per a la
majoria de les persones grans, ens abstendríem també per
aquestes raons, perquè pensam que sí que ha de pujar un poc,
amb el límit de la puja de les pensions que es produeixi cada
any.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt, té la paraula el Sr.
Antonio Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta, bon dia a tothom. Bé, tenim una
iniciativa del Grup Parlamentari Popular en la qual l'objectiu
pot ser noble en la majoria dels punts, com és un programa que
podríem qualificar de win-win: augmentar la temporada, així
com també que els nostres majors tinguin un bon programa.

El que passa és que, bé, li avanç ja, Sra. Cabrera, que no
podrem votar a favor de tots els punts, sí a la majoria, però no
a tots, i per un motiu fonamental; la qüestió és que vostès
parlen que volen IMSERSO, que volen que funcioni, que
volen...; el que em preocupa -i li he dit en diverses ocasions- és
que quan vostès governen a aquests programes no s’hi fiquen
sous, ara, quan són a l'oposició, no fan més que demanar que es
modifiquin partides.

Li puc posar un exemple: de l'any 99 a l’any 2004, al
Programa de termalisme social del Govern de l'Estat va
augmentar en 1 milió d'euros -1 milió-, dels 13... -no, en 2
milions, fins als 16..., 3 milions, fins als 16-, després, el 2004
va pujar a 17, i de l'any 2004 al 2011 es va duplicar l'aportació.
Aquesta és la diferència, molt flagrant, de 17 a 34 milions
d'euros.

Vostès governen i diuen que volen donar suport a aquests
programes, però després no hi fiquen sous, però quan són a
l'oposició demanen que es facin partides pressupostàries, que,
com bé li acaba de dir al portaveu d'El Pi, a més, podria ser que
en aquest cas, el del punt tercer, no sabem com podria quadrar-
se aquesta..., -no perdoni, en el punt primer.

Al punt tercer, que també li dic que no li podem donar
suport, parlen del poder adquisitiu dels pensionistes; no només
és que hi hagi sous per part del Govern de l'Estat en els
programes de l'IMSERSO, sinó també que hi hagi sous per part
del Govern de l'Estat en pensions, a les quals també s’oposen
quan han de votar com a partit estatal que són. És per això que
la coherència en el seu sentit no la veig per a aquest punt.

Bé li han dit des del Grup Socialista, que és un programa
que va néixer a l'any 85, amb un govern socialista i que és cert
que tots els governs que hi ha hagut des de llavors han
continuat posant en marxa aquest programa, però no de la
mateixa manera, com li acaba de dir.
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A la resta de punts, al punt segon, li han presentat una
esmena, tant si l'accepten com si no, li podem donar suport
perquè sí que veiem que són necessàries totes aquestes
qüestions que enumeren. Les licitacions s'han de millorar
perquè hem vist que hi ha hagut problemes. 

En el punt quart parlen de l’experiència afegida a aquests
programes de l'IMSERSO, que ara mateix no estan cobertes
però, bé, no estaria malament poder mirar com s'hauria de fer. 

Així, de la mateixa manera, també donaríem suport el punt
cinquè perquè, tot i que ara mateix sí que es fan els calendaris
que es puguin fer més endavant.

Com li he dit, li donarem suport a la majoria dels punts,
però als punts primer i tercer no els podrem donar suport pels
motius exposats.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Correspondria ara suspendre la sessió. Entenem
que no fa falta? Idò, Sra. Salomé Cabrera. 

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sra. Presidenta. Bueno, agradecer los votos
favorables, los apoyos totales o parciales, de esta iniciativa.
Como he dicho al principio, hace un año votamos una cosa
similar -o el sentido era el mismo- y salió por unanimidad. Por
tanto, yo creo que, independientemente de los votos en contra
de algunos puntos, yo creo que en el fondo todos compartimos
la necesidad de que este programa se mantenga, y se mantenga
con la calidad necesaria, y que sea que sea justamente
financiado por parte del Estado, y que los pensionistas no
tengan que correr con los incrementos desproporcionados -
vamos a decirlo así- de la actualización de este programa.

Esto es a lo que nosotros nos referimos cuando hablamos de
que se congelen los precios, que no recaiga esa actualización
sobre el pensionista, independientemente de que luego tenga
que haber un reajuste hacia el precio final; estamos hablando de
que la actualización vaya a cargo del Estado, que es quien
establece este programa.

En cuanto al compromiso del PSOE para seguir trabajando
-como dice la Sra. Sansó- por parte del Gobierno central, pues
fantástico, o sea, estamos contentos, pero la evidencia, la
realidad, dice que a la Sra. Maroto -a la ministra Maroto- no le
hacen ni caso; ha dicho y ha declarado, por activa y por pasiva,
que esto se iba a solucionar, pero mire usted, estamos, tres años
después, o cuatro años..., tres años después y no se ha
solucionado. ¿Y cuál es la realidad? Que el gobierno del Sr.
Sánchez, con la ministra Belarra, independientemente de quien
sea, de qué partido sea, es la que tiene la responsabilidad y pasa
olímpicamente y descaradamente de solucionar este problema;
y no es que pase de solucionar este problema, es que pasa de
toda España y -en este caso- de Baleares, de la necesidad que
tiene Baleares, y es lo que nosotros queremos dar a entender.

El punto 1. Nosotros consideramos que, de manera puntual,
como tratamiento de choque y como una vez, no a repetirse,
creemos que sí que es necesario que el Govern se moje, que el
Govern se moje, que el Govern ayude, y que demuestre que,
efectivamente, es sensible a una necesidad puntual de Baleares,
de Baleares, de las tres islas y -como he dicho- de las islas
menores, también, mal llamadas menores: Menorca e Ibiza, que
son las más dañadas con la debilidad de este programa.

Por tanto, sinceramente, creemos que tiene una oportunidad
para, incluso, estamos seguros de que si propusiera compartirlo
con otras administraciones, otras administraciones también
estarían de acuerdo en arrimar el hombro, por tanto, es cuestión
de voluntad política más que de dinero. Bueno, no lo sabemos,
si es de dinero también, porque hemos visto en la prensa hoy
que los bonos turísticos se cancelaban porque no había dinero;
a lo mejor el problema es que..., vamos, se han fundido el
presupuesto y no pueden hacer ni los bonos, ni pueden abordar
el tema del IMSERSO, lo cual sería bastante triste con un
gobierno que tiene más dinero que nunca.

50% menos de hoteles. Las plazas se..., usted, el Sr.
Negueruela dice que se garantizan las plazas; bueno, no lo
sabemos, él puede decir que se garantizan las plazas, pero en
Menorca, por lo menos en un 44% de las plazas del año pasado
ya no hay oferta, con lo cual, ya tenemos un 44% menos, en
Menorca; en Ibiza, también hay menos; en Mallorca también
hay menos. Con lo cual, una cosa son las cifras y otra cosa es
la realidad. 

(Remor de veus)

Sí, efectivamente.

I, finalmente, en cuanto a la enmienda que nos presenta el
PSOE, nosotros consideramos un tema: esto es estatal,
efectivamente, es estatal, difícilmente el encaje jurídico-legal
de que un programa estatal pudiera diferenciar por
comunidades autónomas qué partida presupuestaria o qué
precio tiene una estancia en una comunidad autónoma o en
otra, en función de los sueldos, en este caso, o en función de
cómo tienen la cesta de la compra, como vemos que en
Baleares es la más cara de toda España, pues resulta bastante
complicado. Nosotros, sinceramente, le vemos un encaje
jurídico bastante imposible.

Por tanto, nosotros en este sentido, consideramos que
nuestra iniciativa, nuestro punto, habla de ajustado a los valores
de mercado, ajustado a los costos de producción de la actual
coyuntura -por tanto, incluimos todos los costos-, preservando
los parámetros de calidad y en las ofertas de viajes y en los
servicios prestados. Nosotros creemos que nuestro punto es
suficientemente ambicioso y recoge la sensibilidad de que en
Baleares se recojan todas las circunstancias de todas las
comunidades autónomas.

Lo dicho, agradecer los votos favorables de los diferentes
partidos.

Gracias.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Idò, d’acord amb les intervencions, accepta votació
separada Sra. Cabrera? S’ha demanat votació separada de l’1
i el 3, Sr. Melià, els podem votar junts l’1 i 3, o han d’anar
separats? 

Idò votaríem els punts 1 i 3.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

Són 5 a favor, 7 en contra i 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Idò en una segona votació els punts 2, 4 i 5.

Vots a favor?

EL SR. PRESIDENT:

Unanimitat, 13 a favor, cap en contra, cap abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies.

2) Proposició no de llei RGE núm. 7324/22, presentada
pels Grups Parlamentaris Socialista, Unidas Podemos i
MÉS per Mallorca, relativa a desenvolupament normatiu
de la prevenció de riscs psicosocials en l’entorn laboral.  

Idò passam al següent punt, la Proposició no de llei RGE
núm. 7324/22, presentada pel Grup Parlamentari Socialista,
Unidas Podemos i MÉS per Mallorca, relativa a
desenvolupament normatiu de la prevenció de riscs psicosocials
en l’entorn laboral. Per a la seva defensa té la paraula el Sr.
Enric Casanova, pel Grup Parlamentari Socialista.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Bon dia senyores i senyors diputats. Avui portem a debat
una proposició no de llei, referida a salut laboral a aquesta
comissió i, per part del Grup Parlamentari Socialista, hem
portar diverses iniciatives referides a la salut dels i de les
treballadores, a la prevenció de riscs laborals, a les condicions
laborals on es desenvolupa l'activitat. 

Avui portem un aspecte molt concret de la salut laboral, que
és la salut mental dels i de les treballadores, que es pugui
derivar de les condicions en què es realitza la feina cada dia,
que ve derivada, per una part, de les condicions ambientals,
però també ve derivada de les condicions socials i
psicològiques que té el treballador i on es mou, on viu, etc.

Per a tothom és conegut que en una comunitat com la
nostra, on les condicions laborals poden sofrir un augment de
pressió laboral, en el context de temporada alta, som una
comunitat on el model turístic està concentrat en uns moments
determinats i això augmenta la pressió sobre els treballadors, i
aquests sectors de serveis fa que hi hagi un alt percentatge de
persones que fan atenció directa al públic, amb el que això
comporta de manteniment de respostes ràpides i complexes,
que moltes vegades arriben a saturar els treballadors. 

A més, també la crisi de la COVID ens va obligar a realitzar
canvis, vam incorporar als processos productius el teletreball,
això va ser una manera de repercutir respecte a aïllament,
conciliació de la feina i l'activitat domèstica, va repercutir
també en la salut dels treballadors i les treballadores.

Per tant, totes aquestes situacions ens condueixen a pensar
que cal incorporar la salut mental des de la perspectiva laboral,
per incorporar-la a la prevenció de risc. És a dir, no tan sols són
importants les condicions en què es desenvolupa la feina, sinó
també la situació emocional i les condicions psíquiques i
socials on es troben els llocs de feina i com es desenvolupen. 

Moltes vegades aquesta pressió dels llocs de feina ve
determinada per la mateixa organització de l'empresa o per les
condicions dels i de les treballadores. Està més que demostrat
que els processos d’estrès i ansietat generen un alt percentatge
d'absentisme laboral i una davallada de la concentració i de la
productivitat. Per la qual cosa, tenir en compte aquestes
variables, repercuteix positivament en la qualitat i en la
rendibilitat de la feina, així com en la qualitat emocional dels
i de les treballadors. 

Hi ha una directa interrelació entre riscs psicosocials i altres
tipus de riscs laborals, per exemple a nivell físic, un major
estrès provoca un major risc d'accident càrdiovascular. Així
també com la dificultat de gestionar els factors organitzatius de
l'empresa, és a dir, el treballador ha de saber sobre què treballa,
la política, la cultura empresarial, perquè això li permet
assumir-la, especialment tenir en compte la seva repercussió
quan es modula a través de les experiències personals
individuals, i les pròpies percepcions dels treballadors.

No podem oblidar tampoc que l’assetjament sexual i
psicològic, moltes vegades juga una part important i que hauria
de prevenir-se de manera més contundent.

Moltes vegades aquesta inseguretat contractual que es
genera per contractes curts, etc., també generen unes
condicions canviants que afecten l'estat psicoemocional de les
persones, i això afecta directament la seva productivitat. 

No podem tampoc oblidar les problemàtiques de conciliació
de l'àmbit laboral i de l'àmbit personal que poden arribar als
desequilibris, que trenquen l'esfera personal dels treballadors
i hi ha una alienació. Per tant, poc a poc apareixen les
patologies mentals, que moltes vegades es podrien preveure
amb una organització de treball que fes més fàcil aquesta
conciliació. 

Per tant, crec que al final és important estudiar la
possibilitat de regular a nivell contractual la determinació d'un
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marc ideològic, cultural, laboral d'empresa, que faci que des
d'un primer moment accepti i es moduli en funció de les
característiques de cadascun.

Tant a nivell europeu com des del Govern, hi ha tota una
estratègia de salut mental i cada vegada se li dona més
importància des de la comunitat autònoma. Per això, des del
grup parlamentari consideram que és adient presentar aquesta
proposició, que el que fa és intentar incloure la perspectiva
psicosocial dins dels riscs laborals.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Correspondria ara el torn al Grup Parlamentari
Unidas Podemos, no faré intervenció pel mateix motiu que a la
PNL anterior. Així doncs, pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca, té la paraula el Sr. Joan Mas. 

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, presidenta. Bé, ho ha explicat molt bé el company
del Grup Parlamentari del PSOE. És clar, la salut psicosocial,
els riscs psicosocials a l'entorn laboral, de vegades aquest tipus
de malalties, o de salut, són males de detectar, és difícil, quan
tens alguna cosa física és molt bo de fer, és molt bo de fer
veure-ho perquè es veu a simple vista. Per això és molt bo de
fer realitzar plantejaments de salut laboral quant a les malalties
físiques, ara, fer plantejaments de salut laboral en els altres
termes és complex, perquè no es veu.

Per tant, seria interessant incidir, dedicar temps, dedicar
pressupost, dedicar recursos a prevenir possibles problemes
quant a salut laboral en aquests aspectes. I és per això que feim
aquest plantejament i el feim també reclamant a qui pertoca, és
a dir, a la Unió Europea que desplegui normativa i que
desplegui estratègia i a l'Estat espanyol que hi posi recursos i
que ho inclogui dins les malalties professionals.

Entenem que és necessari, que tot això és fer passes
endavant en favor de la salut laboral i de treballadores i
treballadors, per tant, entenem que és necessari per avançar en
aquest aspecte en el qual no podem deixar d'avançar, perquè
cada dia surten qüestions noves i no podem deixar d'avançar en
qualitat laboral de treballadores i treballadors.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. En el torn de fixació de posicions correspon, pel
Grup Parlamentari Popular, la paraula a la Sra. Salomé
Cabrera.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, aquesta iniciativa, com no pot
ser d'una altra manera, la valoram positivament respecte que
s'han de considerar les condicions dels diferents llocs de feina,
no únicament quant a les necessitats físiques, com deia molt bé
el Sr. Mas, sinó també el tema emocional i psicosocial. Un

situació que es va també posar de rellevància amb la COVID-
19, amb confinaments, la mescla aquesta de teletreball i vida
domèstica, etc., però, en general, creiem que la valoració de la
labor professional i personal, comptar amb una estructura
laboral i amb un lideratge definit, la motivació dels equips,
l’estabilitat laboral, etc., doncs, és clar, totes aquestes coses
aporten una millor salut emocional, es poden evitar o ajuden a
evitar riscs psicosocials a l'entorn laboral i, evidentment, afecta
també, doncs, lògicament, el bon funcionament i productivitat
de les empreses. 

I no és la primera vegada que parlam a aquesta comissió de
salut laboral i és un tema que sempre crec que ha recollit un
ampli consens en general. Vull recordar que des del Partit
Popular també vam presentar fa uns mesos una iniciativa en la
qual proposàvem, precisament, entre d'altres punts, un impuls
a les polítiques preventives per eliminar o reduir al màxim
aquests riscs psicosocials i també un pla d'acció consensuat
publicoprivat, no?, que va rebre el suport aquesta iniciativa
nostra també de tots els grups. Per tant, estam en línia.

Únicament a efectes dels punts, com dic, farem vots
favorables, simplement als punts 1 i 2 que parla, insta la Unió
Europea a fer una normativa específica i una estratègia de salut
mental, pel que hem pogut saber hi ha iniciatives en aquest
sentit a l’estratègia en marxa, i al mateix temps, m'agradaria
que m’aclarissin si la Llei 31/95, que és la de riscs laborals a
nivell nacional, podria fer un desenvolupament amb un reial
decret com fa, per exemple, per regular específicament
problemes, malalties professionals com, per exemple, el tema
de la..., -jo que sé-, com l’ús d'equips de treball, per exemple,
la càrrega del treball física. Hi ha reials decrets que regulen
temes específics, no sé si seria també el cas que vostès
proposen. En qualsevol cas, nosaltres faríem un vot favorable.

Al punt 3, estudiar la inclusió de les patologies de salut
mental derivades del treball com a malalties professionals
modificant el Reial decret 1299/2006, també hi estam d'acord,
però també és cert el que deien, la dificultat de definir si
aquests problemes psicosocials deriven exclusivament del món
laboral o també tenen una incidència o poden tenir una
incidència en el món privat de la persona i identificar cadascun
és complex, açò dit per experts.

De fet, en qualsevol cas, com dic, votaríem a favor, però
també vull recordar que convindria incorporar a aquesta
petició, quan s'elevi a l'Estat, que estam pendents, si no vaig
errada, que s’inclogui també el tractament de patologies de
malalties de trastorn musculoesquelètics que es va aprovar
aquí, per unanimitat també, a instància de vostès. Per tant,
estam a l'espera d'aquestes també, que és important
recordar-ho. 

I després, en el quart, posar a disposició de les comunitats
autònomes recursos, doncs,  evidentment, estam d'acord amb
rebre fons per tal de poder millorar i avançar i aplicar aquestes
polítiques en benefici dels treballadors.

Moltes gràcies. 
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos té la paraula el
Sr. Marc Pérez-Ribas.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO: 

Gràcies, presidenta. El Grup Parlamentari Ciutadans
votarem, com no pot ser d'una altra manera, a favor també
d'aquesta iniciativa de desenvolupament normatiu de la
prevenció de riscs psicosocials de l'entorn laboral.
Evidentment, també nosaltres hem presentat diverses iniciatives
en aquest sentit, per temes de salut mental a diverses
comissions i també han sortit endavant.

I, evidentment, doncs estam d'acord amb la línia general de
tots els punts, i després de la defensa que ha fet el Sr.
Casanova, impecable, d'aquesta PNL, llavors, no tenim altra via
que votar-la a favor.

Ara, això sí, ens agradaria fer dos dues reflexions: a
l'entorn, diguéssim, dels sectors productius es diu ja
pràcticament a totes les conferències sempre que tenen
altaveus, que una de les problemàtiques que es troben avui en
dia a les empreses de les Illes Balears és la retenció de talent,
i això fa que se cerquin millores als treballadors, més enllà del
tema econòmic, la major part de les empreses ja han començat
a fer programes de benestar laboral, de cercar que els
treballadors se sentin a gust a l’empresa perquè no vagin a una
altra. I en aquest sentit sí que ja hi ha programes a diverses
empreses que es podrien analitzar de millorar la salut mental
dels seus empleats.

Per tant, més que res vull dir que hi ha empreses que ja
treballen en aquest sentit.

També una altra reflexió que m'agradaria fer és que també
es parla en els darrers temps de dignificar la figura dels
treballadors que fan feina en el sector del turisme, en la cadena
de valor del turisme. És cert que darrerament hi ha hagut alguna
situació com que, a segons quines manifestacions, com que fer
feina en el sector del turisme és una cosa que degrada, i no és
així, són llocs de feina, com poden ser qualssevol altres, amb
una especialització, amb una formació per poder fer feina en
aquest sector que requereix, com ja he dit, formació, formació
també en idiomes. I en aquest moment hem de donar la imatge
que el sector té gent treballant de baixa capacitat, perquè no és
així.

La major part dels treballadors del sector turístic, i parl de
totes les categories professionals, són gent molt formada i que
fan feina amb molta il·lusió i amb moltes ganes de millorar i de
progressar en el seu projecte de vida. Només volia fer aquestes
dues reflexions. 

Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares té la
paraula la Sra. Idoia Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO: 

Gracias, presidenta. Actualmente nuestro país cuenta con
una normativa nacional para luchar contra estas situaciones
indeseables. 

Con una ley en vigor desde el año 1995, sobre prevención
de riesgos laborales, que contiene en el capítulo tercero
obligaciones que son directamente aplicables al ámbito de los
riesgos psicosociales. Con un real decreto, que data del año
1997, por el que se aprueba el reglamento de los servicios de
prevención, y además se ha adherido ya a convenios
internacionales nuestro país que tratan de eliminar la violencia
y el acoso en el trabajo, como el Convenio de Ginebra, de 21
de junio de 2019.

Además, contamos con un Instituto Nacional de Seguridad
y Salud en el Trabajo, que es en el ámbito en el que se debe
investigar, controlar y avanzar para mejorar las condiciones
laborales con la finalidad de evitar los riesgos psicosociales en
el trabajo, como se ha venido haciendo desde hace décadas. 

Los criterios técnicos en materia de riesgos psicosociales y
las guías para detectar factores psicosociales se establecen y
publican por el instituto nacional y son implementados
obligatoriamente por los servicios de prevención. 

La Inspección de Trabajo es una competencia estatal y es a
esta institución a quien corresponde asegurar el cumplimiento
de la normativa.

España es un país que lleva décadas avanzando en la
prevención de riesgos y sigue avanzando y puede seguir
avanzando, nunca es suficiente, siempre tenemos que seguir
adelante, pero seguimos avanzando, sin necesidad de
injerencias de Bruselas. Por tanto, mi grupo se posiciona en
contra de los dos primeros puntos. 

En el tercero nos abstendremos, por la incongruencia de la
medida.

Y en el cuarto votaremos en contra porque no es cuestión de
en manos de quién está gestionando los recursos, sino de que
se utilicen de la forma más eficiente y eficaz posible. Dividir
los recursos no es la forma de avanzar, más al contrario, lo que
hace es dividir esfuerzos.

Por tanto, ese será el sentido de voto de mi grupo en caso de
que se admita la votación separada de los cuatro puntos. 

Gracias, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
Balears té la paraula el Sr. 
Josep Melià.

EL SR. MELIÀ I QUES: 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. Molt breument, perquè el
debat està prou substanciat, el Grup Parlamentari El Pi votarà
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favorablement tota aquesta iniciativa, el quatre punts que la
componen.

Som un partit europeista i som un partit que creu en l'estat
de les autonomies, per cert, consagrat a la Constitució
Espanyola, per tant, evidentment, en coherència amb aquesta
posició, no tenim cap dificultat amb els punts que es plantegen. 

És una iniciativa que no diu que no s'hagi avançat ni diu que
no s'hagin fet coses, evidentment, s'han fet moltes coses, però
el camí és llarg i sempre s'ha de millorar i sempre t’has de
readaptar, per tant, la salut laboral és una necessitat, és una
obligació; els poders públics se n’han de preocupar i hem
d'avançar en evitar els riscs psicosocials, que també
evolucionen i canvien perquè els tipus de feina canvien i
perquè, evidentment, la societat també es transforma.

Per tant, nosaltres, en essència, estam d'acord amb el
plantejament i li donaran suport.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula el Sr.
Antonio Sanz.

EL SR. SANZ I IGUAL:

Gràcies, Sra. Presidenta. Vagi per endavant que donarem
suport als quatre punts perquè, com bé s'ha dit i s’ha fet palès
a les darreres sessions plenàries, a la sessió del dia 13, tenim un
pacte de tots els grups polítics justament per al benestar
emocional i el benestar emocional a tots els àmbits de la nostra
vida, com també són els factors psicosocials dins del treball.

Veig que hi ha gairebé un suport constant, excepte d'un
grup, el qual parla d’ingerències europees. Faré una lectura
directament del BOE, de la Llei 31/1995, a la qual s’ha referit:
“De la presència d'Espanya a la Unió Europea es deriva, per
consegüent, la necessitat d'harmonitzar la nostra política amb
la (...) política comunitària en aquesta matèria de prevenció de
riscs laborals”.

Llavors una llei ens fa el mandat, justament d'harmonitzar
la nostra normativa amb la normativa europea en matèria de
riscs psicosocials. I per la normativa europea justament estan
definits per l'Agència Europea de Seguretat i Salut en en el
treball, existeix una agencia europea que es dedica a aquest
motiu i defineix exactament els riscs psicosocials al treball com
“aquells aspectes, el disseny i organització de la direcció del
treball en el seu entorn social que poden causar danys psíquics,
socials o físics en la salut dels treballadors”.

Està clar que sí que tenim, òbviament, com no pot ser d'altra
manera, institucions al nostre estat i a la nostra comunitat
autònoma que han de vetllar pels drets dels treballadors, però
també que som dins una Unió Europea que també té una
legislació harmonitzada i amb la qual, òbviament, des del meu
grup estam d'acord.

S'han fet unes defenses crec que molt adequades, tant per
part del Sr. Casanova com de la resta de grups que han
expressat les seves puntualitzacions. També des del Grup
Popular s'ha parlat que existeixen qüestions sobre el punt 3, la
pregunta que ha fet, Sra. Cabrera, consider el mateix, crec que
s’ha de modificar aquest reial decret per incloure aquestes
malalties dins el catàleg de malalties del treball.

El que sí és cert és que el reial decret és del 2006, de més
endavant, després del 2007 al 2018 en què va governar, crec,
que... o des del 2011 al 2018, va governar el seu partit i no va
haver-hi modificació d’aquest catàleg. Em sembla que consejos
vendo que para mí no tengo. Però, bé, està clar que estam tots
d'acord que s'ha de fer aquesta modificació.

I Iambé vull deixar palès que és un dels objectius de
desenvolupament sostenible, el número 8, exactament, treball
decent i creixement econòmic. Llavors, es dóna un suport
explícit a un altre objectiu per la qual cosa també hi estam
d'acord.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Per contradiccions té la paraula el Sr. Enric
Casanova, pel Grup Parlamentari Socialista.

EL SR. CASANOVA I PEIRÓ:

Bé, moltes gràcies. En primer lloc, vull donar les gràcies a
tots aquells grups que sí que donen suport a aquesta iniciativa.

Aquesta iniciativa és una iniciativa que pretén millorar les
condicions de les persones i dels llocs de treball, però també de
les empreses, jo vull recordar que aquí ja hem portat altres
iniciatives com allò de les empreses saludables, precisament
cercant aquest concepte.

Jo crec que és importantíssim centrar la salut laboral en
aquells aspectes, com ha dit el Sr. Mas, que són molt difícils de
quantificar i que són molt difícils de detectar i són molt difícils
d’especificar, primer, perquè depèn de cada persona, depèn de
les condicions emocionals de cada persona, depèn de les
condicions, -i en això li don la raó, Sra. Cabrera-, de les
condicions familiars de cada persona, és a dir, una persona se’n
va a treballar i no es deixa les seves circumstàncies a casa, se
les emporta a la feina, i moltes vegades tenir en compte
aquestes circumstàncies per part de l'empresa millora, primer,
l'estat emocional de la persona i, segon, la qualitat d'aquesta
feina. Per tant, jo crec que s'han de tenir en compte. 

I també hem de millorar les condicions laborals que després
repercuteixen, jo crec que vostè ha parlat..., jo he parlat aquí,
per exemple, de la contractació inestable, les interinitats, vostè
sap que són condicions que fan un estat psicoemocional en la
feina, que no és el mateix que si és un treballador fix. I en això
vull recordar-li que la reforma laboral facilita... -bé, jo... jo...,
simplement és un comentari, d’acord?- aquesta qualitat. 

Per tant, no sols són condicions que es poden descriure,
sinó que són entorns també, entorns laborals. 
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I jo també vull dir al representant de Ciudadanos que les
empreses treballen en aquests entorns, però també som
conscients que des de la COVID i les condicions en què s'han
generat els canvis hi han hagut molts canvis, i s’ha de dir que
tot això s’ha de repercutir: els canvis socials -i això ho ha dit el
Sr. Melià-, els canvis socials repercuteixen en les condicions
emocionals de cadascú. Avui en dia, el tema de la conciliació
és més necessari que mai i les condicions tal vegada no estan
reflectides.

I m’he deixat per al final contestar a la representant de
VOX, jo crec que no ha entès res, ha llegit, però no ho ha entès,
i ho sent molt, però no ho ha entès, perquè fa aquí un regitzell
de normativa, que la coneixem tots, és allà, si feu una recerca
de la normativa que existeix. Que existeix normativa? És clar
que existeix, és clar que existeix, i existeix una relació, però -ja
li ho hem dit- hem d'avançar, les condicions en les quals es
redacta la normativa són molt diferents de les que hi ha ara; una
normativa de l'any 1995 no pot recollir totes les condicions
psicosocials i psicoemocionals que s'han produït després de la
crisi de la COVID, i ho sent molt.

I després vull dir-li que moltes vegades el seu discurs,
aquest discurs d’españolismo ante todo li fa dir una cosa i la
contrària en la mateixa frase, perquè em diu que de Europa no
perquè... no me interesa, pero a las comunidades autónomas,
porque hay que unir esfuerzos; és a dir, d'Europa, no cal unir
esfuerzos, pero las comunidades autónomas sí, és a dir, a la
mateixa frase diu una cosa i la contrària.

Per tant, ho sent molt si no ho ha entès, però crec que al
final el que cerquem és el benestar de les persones de tots i
totes.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup PArlamentari Unidas Podemos tampoc
no podrem fer intervenció en aquesta ocasió. Així que pel Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, Sr. Joan Mas.

EL SR. MAS I TUGORES:

No en faré ús, gràcies, presidenta. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Idò passarem a la votació. Hi ha hagut un grup que ha
demanat votació separada dels punts, un per un?, els fem els
quatre per separat? 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

D’acord, idò separaríem el tercer i faríem primer, en primer
lloc, passam a votar els punts 1, 2 i 4.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

Són 12 vots a favor, 1 en contra.

LA SRA. PRESIDENTA:

Idò punt 3.

Vots a favor?

En contra?

Abstencions?

EL SR. SECRETARI:

12 a favor, cap en contra, 1 abstenció.

LA SRA. PRESIDENTA:

I sense més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
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